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על  להודות  נשגבה  מעלה 
האמת בפני הזולת אף אם מתבזה 

על ידי כן !
צדקה  ויאמר  יהודה  "ויכר  מהפסוק:  נלמד 

ממני" (פרק לה-כו)
ואמרו חז"ל יהודה הודה ולא בוש, מה היה סופו? נחל חיי 
הפסוק  על  חז"ל  אמרו  בזה  כיוצא  ז:).  (סוטה  הבא  העולם 
"יהודה אתה יודוך אחיך" - מקרא זה לא אמרו אלא כנגד 
צדיקים שכובשים את יצרם ומודים במעשיהם, שכל המודה 
במעשיו זוכה לחיי העולם הבא (מד"ר). עוד אמרו חז"ל: יוסף 
שקידש שם שמים בסתר זכה והוסיפו לו אות אחת משמו 
של הקב"ה, שנאמר (תהלים סא) "עדות ביהוסף שמו" יהודה 

של  שמו  על  כולו  ונקרא  זכה  בפרהסיא  שמים  שם  שקידש 
הקב"ה (סוטה י:)

סח הגרמ"מ שולזינגר זצ"ל: צריכים לדעת שמה שרבינו 
הגאון רבי חיים הלוי סולובייצ'יק זצ"ל נהיה רבן ומאורן 
של ישראל, זה לא רק מחמת הכשרונות העצומים שלו, 
ולא רק מכח השקידה הנוראה שלו, ולא רק מכח הזכרון 
העצום שלו שכל התורה כולה היתה גלויה לפניו, וכל רז 
לא אניס ליה מתוך ריבוי של לימוד ושקידה, אלא היו 
לו עוד מעלות שמאוד נצרכות: מדת האמת של רבי חיים 
והלב הגדול של רבי חיים. בזכות שני הדברים הנשגבים 

האלה נהיה רבן של כל ישראל.

והוסיף רמ"מ שולזינגר לספר: בשנת תרע"ב נסע 'משולח' 
תלמיד חכם מופלג, מטעם ישיבת תורת חיים, לאסוף כסף 
וינוגרד רבי ישעיה  היה  המשולח  של  בריסק. שמו  בעיר 

זצ"ל. לפני שנסע חזרה לירושלים, נכנס להפרד מרבי חיים 
ושאל אותו: ילמדנו רבינו איזה הנהגות ראש ישיבה צריך 

לדעת, אמר לו רבי חיים כדברים הבאים:

ראש ישיבה צריך לדעת רק דבר אחד, שאם הוא יושב 
איזה  מרובה  ביגיעה  לו  ועולה  שיעור,  ומכין  שלם  לילה 
חידוש שנראה לו שזה טוב, ואפשר להגיד אותו בשיעור, 
ולמחרת בבוקר הוא אומרו בשיעור, ואיזהו תלמיד, יהיה 
והוא  השיעור  על  פירכא  איזה  שואל  שבקטנים,  הקטן 
הראש הישיבה, בעוצמת חריפות שכלו, יכול ליישב היטב 
את הקושיה של הבחור הזה, אבל את האמת הוא הרי יודע 
שהבחור צודק. והיסוד שלו בשיעור לא נכון, אזי הוא צריך 
להגיד: "אתה שאלת נכון ואתה צודק ואין לי מה להגיד"... 

זה הדבר היחיד שראש ישיבה צריך לדעת לעשותו.



שלא להלבין פני חברו !
והיא  מוצאת  "היא  מהפסוק:  נלמד 
שלחה אל חמיה לאמר" (פרק לח-כה)
ממך  לומר  פניו  להלבין  רצתה  לא  רש"י:  ופירש 
אני מעוברת, אלא לאיש אשר אלה לו. אמרה: אם 
אלבין  ואל  ישרפוני  לאו,  ואם  יודה,  מעצמו  יודה 
פניו. מכאן אמרו (סוטה י:. ב"מ נט.) נוח לו לאדם 
שיפילוהו לכבשן האש ואל ילבין פני חברו ברבים".

ידוע דעת התוס' (סוטה י:) שעוון הלבנת פנים דומה 
בחומרתו לג' עבירות חמורות שנאמר בהם "יהרג 
ואל יעבור". וכן דעת רבינו יונה ז"ל (בשערי תשובה) 
שהלבנת פנים היא אבק רציחה כי דומה לו, וצער 
ההלבנה אף מר ממות, ולכן אמרו  חז"ל לעולם 
יפיל עצמו לכבשן האש ואל ילבין פני חברו ברבים, 

ובזה דימו אבק הרציה אל הרציחה וכו' עיי"ש.

לאור זאת נתעורר הגר"נ איינפלד שליט"א (בספרו 
סי'  (או"ח  בשו"ע  נפסק  שהרי  לשאול,  מנחת נתן) 
קכח-לה). "כהן שהרג את הנפש, אפילו בשוגג לא 
ישא את כפיו אפילו עשה תשובה" [והרמ"א מיקל 
כשעשה תשובה.  וביה"ל (שם) נשאר בצ"ע לדינא 
במזיד אפילו עשה תשובה.], וא"כ, יש לדון מה דינו 
של כהן שהלבין פני חברו ברבים (וכמעשה שהיה, 
רציחה  שזו  האומרים  כשיטת  נימא  דאם  עיי"ש) 

ממש, הרי אסור לכהן הלז לישא כפיו?!

זו לפני הגאון רבי שמואל הלוי  והציע שאלתו 
וואזנר זצ"ל. והשיב, דאין נראה לפסול את הכהן 
הטעם  דעיקר  ממש.  רוצח  כדין  כפיו,  מלישא 
לפסול את הכהן הרוצח, משום שהרג בידים, וא"א 
ישראל לפי שאין קטיגור  בידים אלו לברך את 

נעשה סניגור. וכ"ז לא שייך במלבין פני חברו, שאף  
לשיטה שהוי כרציחה ממש, אך הרי כאן לא הרגו 
בידיו. (ויל"ע היאך הדין כשהרג לא בגופו ממש, 

האם יפסל?).

נסיים בדבריו הנוקבים של החפץ חיים שכתב 
(הובא באגרות  הפולני  לפרלמנט  לרגל הבחירות 
ומאמרים): "הנה בימים האחרונים רבתה בעוונותינו 
הרבים הקטיגוריא והמריבה באחינו בני ישראל 
במדינתנו לרגל הבחירות... שנמצאו אנשים כאלה 
שערכו מלחמה נגד האנשים היראים העומדים על 
השאלות  בכל  הקדושה  ותורתינו  דתינו  משמרת 
העומדות על הפרק, ובכל מיני אמצעים ותחבולות 
שונות יצאו כנגד היראים ושפכו עליהם בוז וקלון 
ועשאום ללעג ולקלס... וגרמו נזק רב לעמינו... ומה 

נואלו האנשים האלו במעשיהם אלו..."

"ומה אם המלבין פני יחיד ברבים אין לו חלק 
לעולם הבא, מכל שכן אם מבייש ומבזה רבים, 
ועל אחת כמה וכמה רבנים גדולי תורה ויראה, 
בוודאי עוונם גדול מאד. ולהיפך, אותם האנשים 
היראים המוסרים נפשם על קיום דתינו ותורתינו 
הקדושה, אל יפול רוחם עליהם ואל ירך לבבם, 
כי גואלינו חזק ה' שמו, והוא יכול להושיענו בכל 

האופנים.

"ואיתא (במדרש שוח"ט) עה"פ "ועתה הנה צעקת 
הלחץ"...  את  ראיתי  וגם  אלי  באה  ישראל  בני 
ופירשו במדרש שלחצום בחירופים וגידופים שעשו 
רחמי  עורר  זה  ודבר  ולקלס...  ללעג  ישראל  את 
שמים ונגאלו. וכן הדבר בזמננו, שמתוך זה שעשו 
שמים  רחמי  יעוררו  לכלימה,  התורה  גדולי  את 

עלינו ויושיענו מצרותינו". ע"כ מדברי הח"ח.



להטיב  שהרבה  למי  ושעבוד  מחוייבות  להרגיש 
עמו, ולהשיב לו כגמולו !

הרעה  אעשה  ואיך  מאומה...  ממני  חשך  "ולא  מהפסוק:  נלמד 
הגדולה הזאת וחטאתי לאלוקים (פרק לט-ט)

מפרש הספורנו: "איך אעשה הרעה הגדולה הזאת - לשלם רעה תחת טובה". ומה שסיים 
יוסף "וחטאתי לאלוקים" [ולא "וחטאתי לאדוני"] יתכן שרמז לנו בזה כאמרת חז"ל (במשנת 
ר"א - פרק ז) ש"כל הכופר בטובתו של חברו לבסוף כופר בטובתו של הקב"ה". אכן אפשר 
לבאר עוד, שכל דברי יוסף נסבו ביחס להקב"ה, שכיון שהטיב עמו כל כך בזה שנתן בלב 
אדונו לתת כל אשר בידו... איך יתכן שיחטא לו וימרה את פיו. על כך היה אומר הגה"צ רבי 

הלל כגן זצ"ל, כי "טענה פשוטה והגיונית כזו גם גוי יכול להבין..."

אחת הסיבות שאנשים לא שמים ליבם לטובות שמקבלים מאיתו יתברך - כותב החובת 
- היא משום שמתעסקים הרבה בעניני העולם הזה  (בפתיחה לשער הבחינה)  הלבבות 
ותענוגיו, ותאווים תמיד לדברים שלא ישיגו אותם לעולם... על כן מתעלמים הם מלהתבונן 
בטובות שהבורא משפיע להם. מפני שליבם להוט אחרי תשוקתם העזה למלא את תאותם 
ולספק את שאיפתם. שכן על כל מה שמשיגים בעולם הזה, אין הם מסתפקים בזה אלא 

שואפים מיד להשיג יותר.

משום כך מעטות בעיניהם הטובות הרבות, וקטנות אצלם המתנות הגדולות, עד שהם 
מסתכלים על כל טובה שיש לאחרים כאילו נשללה מהם... והטוב שהגיע אליהם נדמה 

להם רע, ואין הם מבינים את פעולת ה' המטיב להם בדברים אלה.

עוד כותב החובת הלבבות, כי תלמידי החכמים שבכל דור חייבים לעורר את מי שאינו 
מבין את טובת הבורא, ועליהם להורות לבני אדם לדעת את מעלת הטובות הללו ע"י 
שכלם. כי המציאות מראה, שכמה וכמה טובות, אין מקבליהן יכולים ליהנות ולשמוח בהן, 

בגלל חוסר הכרת הטובות ובגלל העדר ידיעת מעלותיהן.

וכאשר מעוררים את מקבלי הטובות להכיר את יתרונות הטובות, ומגלים להם את אשר 
נעלם מידיעתם אודותיהן, אזי הם יתנו שבח גדול והודאה רבה למי שהטיב להם. ועי"ז 

ישיגו תענוג והנאה מהטובות בעולם הזה ושכר טוב לעולם הבא.

כך מגדיר הגרא"א דסלר זצ"ל (בספרו מכתב מאליהו - ח"ד) את ענין ה"הכרת הטוב" 
להשי"ת: "אני מחזיר את עצמי ואת כל אשר לי וכל רצונותי ותקוותי, את הכל ממש אני 
תולש ועוקר ממני ומחזיר לו, למען אביע לו את הכרתי על כל טובותיו. זאת היא תודה 
- קרבן תודה. כי אין אפשרות לתודה אם איננה באה בתורת קרבן. וקרבן היינו הקרבת 

עצמי, חלב כל אשר לי. רק קרבן כזה מתקבל למעלה".

כפי המדה שאדם נוהג עם הבריות, כך נוהגים עמו מן 
השמים !

נלמד מהפסוק: "ויבא  יוסף את דבתם רעה אל אביהם: (פרק לז-ב)
ופירש רש"י: כל רעה שהיה רואה באחיו בני לאה היה מגיד לאביו, שהיו אוכלין אבר מן החי 
ומזלזלין בבני השפחות לקרותן עבדים וחשודים על העריות. ובשלשתן לקה [מדה כנגד מדה]. 
על אבר מן החי - "וישחטו שעיר עיזים"... ועל דיבה שקורין לאחיהם עבדים - לעבד נמכר יוסף. 

ועל העריות שסיפר עליהם - ותשא אשת אדוניו" וגו'.

כתב החינוך (מצה קעא): "וכלל גדול בכל הדברים: במדה שאדם מודד - בה מודדים לו 
(סוטה ח:), הכוונה לומר, כי כפי מעשה אדם, אם לטובה או להיפך, יתכן לקבלת תגמול, כי 
לעולם באותו הענין שישים כל מחשבותיו ויעשה מעשיו, בדוגמתו ממש תמשך עליו הברכה 

או ההפך. עכ"ד.

כלל זה שאמרו חז"ל ש"במדה שאדם מודד, בה מודדין לו", נוהג כאמור, הן לטוב והן 
למוטב. ומדה טובה מרובה. ועד כמה מדה טובה מרובה מצינו בגמרא (קידושין מ.), שכל 
מי שכופה הרגליו וטבעו לכבוד שמים, ואם בא דבר עבירה לידו ומתאמץ שלא להכשל בו, 

עושין לו נס.

ומבאר רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל (בספרו בן יהוידע) טעמו של דבר, שזה משום מדה 
כנגד מדה, שכיון שכפה הוא את הרגלו וטבעו ונהג שלא כדרך הטבע, שנתגבר בזה על 

תאוותיו, על כן נוהגים עמו כך מן השמים ועושים לו נס שלא כדרך הטבע.

החפץ חיים (בספרו דבר בעתו - פרק יט) כותב: המטיב עם ישראל, זכותו גדולה מאד. 
ולהיפך, אם נתעצל מלהטיב, עונשו גדול מאד. והמרחם על בניו של מקום בעת דחקן ועושה 
עמהם חסד, בודאי יהיה אהוב בעיני ה' מאד... ומצינו שהקב"ה משלם מדה כנגד מדה, בין 

לענין עונש, מי שמעלים עין מלהטיב, ובין לענין שכר המשתדל להחיות בניו של מקום.



"יש לי ארבע-עשרה ילדים נשואים, ברוך השם. אני גרה 

בירושלים ורובם גרים בבית שמש, די רחוק ממני... אז הייתי 

שמחה לאמץ את היתומים המסכנים, אהיה להם לאם והבית 

שלי לא יהיה ריק"- - -

זהו תוכן שיחת טלפון אחת, שהתקבלה ב'מולדובה' ביום שישי 

ב' כסלו תשע"ז.

שישי  ביום  שהתפרסמה  שגרתית  לא  במודעה  התחיל  הכל 

בעמוד הראשון של 'יתד נאמן', ובעמוד לוח של 'המודיע': "דרוש 

בדחיפות זוג ללא ילדים, לאימוץ ילד יתום בן 10 ימים וילדה בת 

3 שנים".

הובא  שחלקה  קטנה,  לא  דרמה  התרחשה  המודעה  מאחורי 

כפי   - כאן  מובא  וחלקה  יתד-נאמן  של  קודש'  שבת  ב'מוסף 

שקיבלנוה ממקור נאמן.

המודעה התפרסמה מטעם הקהילה האורתודוקסית ב'מולדובה', 

ומי שעומד מאחוריה הוא הרב פנחס זלצמן - יהודי מרתק מארץ 

ישראל שיצא לעשות עסקים במזרח אירופה, ומצא את עצמו 

נוספות  ובערים מנותקות  ב'קישינב'  ישראל  כשגריר של תורת 

ב'מולדובה'.

למודת  אשה  שם  נפטרה  תשע"ז  חשון  כ"ח  שלישי,  ביום 

סבל, עקב סיבוכי לידה. גורלה, וגורל ילדיה, היה עלול להיות 

כסיפורים אחרים במולדתה - מולדובה. אלא שהיא הייתה בת 

לעם הנבחר - ומי כעמך ישראל!

* * *

בימים כתיקונם, כלומר שלא כתיקונם, הייתה עלולה להיערך 

הרווחה  רשויות  לחזקת  מועברים  היו  וילדיה  גויית,  לוויה  לה 

המולדוביים - שכמובן מאליו לא היו טורחים לגדלם כיהודים. 

יהודים  ע"י  בעיר  היהדות  ניצוץ  הוצת  הטוב,  למזלה  אבל 

שפועלים בהתנדבות.

ביום פטירתה הגיע סיפורה להרב זלצמן, ונערכה לה הלוויה. 

מיד לאחר מכן תפס את עצמו מחר זה היום השמיני - יש למהר 

להשיג מוהל!

טלפון בהול למוהל הרב קרמר בארץ, שולח אותו למטוס. אך 

ביום השמיני - עוד לפני הברית - מסתבר שהתינוק לקה בדלקת 

ריאות. "הוא לא ישתחרר מפה לפני 14 יום!" מודיע הרופא 

בסבר פנים חמורות.

בינתיים פועל הרב זלצמן לשמור את הילדים - יתומה בת 

נעזר  הוא  כך  לשם  יהודית.  בחסות   - שבוע  בן  ויתום  שלוש 

בידידו הרה"ג רבי שלמה בקשט שליט"א, רבה של אודסה.

מפוארים,  יהודים  יתומים  בתי  באודסה  הקים  בקשט  הרב 

אשר הצילו ומצילים מאות ילדים. כל מי שמבקר במקום ומבחין 

מתקשה  זלמן"  "שלמה  עם  משחק  הקטן  מן"  מנחם  ב"אלעזר 

להתאפק מלהזיל דמעה...

לאודסה  שבמולדובה  קישינב  בין  מפרידים  קילומטר   200

שבאוקראינה, אך זה כמובן לא ימנע את המבצע. הרב זלצמן 

ממהר לשם על מנת לסדר את האפוטרופסות על שני הילדים 

היתומים. אחרת הם יהפכו להיות מה שנקרא "נכסי האפוטרופוס 

הכללי" רח"ל. כעת, בתור אפוטרופוס, הוא ניגש לחפש משפחה 

ראויה לאימוץ שני היתומים.

* * *

המודעה מתפרסמת, ופניו היפים של עם ישראל ניבטות מכל 

עבר.

עשרות ומאות יהודים פונים, מציעים את עצמם למשימה 

הלא פשוטה. נכון, מטרת רבים מהם למלא חלל ריק בביתם 

הרי  וקדושה,  מבורכת  מטרה  זו  שגם  מלבד  אך  ובליבם. 

לפונים נוספים לא חסר כלום. יש להם ילדים, או גם נכדים 

נוגע לליבם  אפילו רבים, אך הכאב של היתומים העזובים 

והם פותחים בפניהם את ביתם.

הטלפון צלצל עד חמש דקות לפני כניסת שבת, והחל מחמש 

לא  והלבטים  רבות,  היו  ההצעות  השבת.  יציאת  לאחר  דקות 

פשוטים. לפני פרסום המודעה התווכחו אנשי הקהילה במולדובה 

אם יגיעו חמש פניות או חמש-עשרה... בפועל הגיעו מאות פניות 

מכל רחבי העולם היהודי!

עד מהרה נמצאה משפחה חרדית שתאמץ את שני "יתומי 

מולדובה". זה התרחש כשלושה ימים מאז פרסום המודעה. 

נבחרה משפחה אירופאית שתאמץ את הילדים, ותגדל אותם 

להעדפת  מהסיבה  חלק  טובים.  ולמעשים  למצוות  לתורה 

משפחה זו היא היות וחוקי האימוץ במדינת מגוריהם הינם 

הכי קלים בעולם.
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